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၂၀၁၇ ခုႏွစ ္ဇူလိုင္လ ၁၃ ရက္၊ ရန္ကုန္၊ ျမန္မာ 

ျမန္မာႏိုင္ငံသည ္ မိမိႏိုင္ငံအတြင္းရွ ိ ျပန္ျပည္႔ၿမဲစြမ္းအင ္ အလားအလာမ်ား ဖြံ႔ၿဖိဳးတိုးတက္လာေအာင ္
ေဆာင္ရြက္ႏိုင္မည္ ့ အခြင့္အလမ္းႀကီးႏွင္ ့ ေရလိုက္လႊဲေနၿပီး ေက်ာက္မီးေသြးႏွင္ ့ အႀကီးစားေရအားလွ်ပ္စစ ္
ထုတ္လုပ္ေရးကိုသာ အေလးေပးအာရံုစိုက္လ်က္ရွိသည္။ ေက်ာက္မီးေသြးဓာတ္အားေပးစက္ရံုမ်ားႏွင္ ့ ဧရာမ 
ေရကာတာမ်ားသည္ “ဒိုင္ႏိုေဆာ” (ေရွးေခတ္အိုေဟာင္းေသာ) နည္းပညာမ်ားျဖစ္ၿပီး ကမာၻ႔ရာသီဥတ ု
ေျပာင္းလဲမႈ၊ လူထုက်န္းမာေရး၊ ဇ၀ီမ်ိဳး စံုမ်ိဳးကြဲႏွင္ ့ ေဒသတြင္းအသက္ေမြး၀မ္းေက်ာင္းလုပ္ငန္းမ်ားအေပၚ 
ဆိုးဆိုးရြားရြားသက္ေရာက္ထိခိုက္ေစလ်က ္ ရွိသည္ဟ ု အရပ္ဖက္လူမႈအဖြဲ႔အစည္းမ်ားက ယေန႔ထုတ္ျပန ္
ေျပာဆိုခဲသ့ည္။  

ေနျပည္ေတာ္၌ ဗုဒၶဟူးေန႔က က်င္းပခဲ့သည္ ့အဆင့္ျမင္စ့ားပြဲ၀ ိုင္းေဆြးေႏြးပြဲသည ္ ျမန္မာႏိုင္ငံအေနျဖင္ ့ေနႏွင္ ့
ေလစြမ္းအင္အပါအ၀င ္ ပိုမိုစိမ္းစိုေစမည္ ့ ေရြးခ်ယ္စရာနည္းလမ္းမ်ားကိ ု အျမန္ဆံုးရွာေဖြေဖာ္ထုတ္၍ ျပန ္
ျပည့္ၿမဲစြမ္းအင္သည ္ ယံုတမ္းစကားမဟုတ္ေတာ့ေၾကာင္း အျမန္ဆံုးဖြင့္ဟ၀န္ခံရန ္ အပူတျပင္းလိုအပ္ေနၿပ ီ
ျဖစ္ေၾကာင္း အထင္အရွားျပဆိုလ်က္ရွိသည္။ တက္ေရာက္ပါ၀င္ေဆြးေႏြးခဲ့ၾကသူမ်ား၌ လွ်ပ္စစ္ႏွင္ ့စြမ္းအင၀္န ္
ႀကီးဌာနအပါအ၀င ္ပုဂၢလိကက႑ႏွင္ ့ႏိုင္ငံတကာေငြေၾကးအဖြဲ႔အစည္းမ်ား ပါ၀င္ခဲ့သည္။  

ျမန္မာႏိုင္င ံ ျပည္ျပည့္ၿမဲစြမ္းအင္အသင္းမ ွ ဦးေအာင္ျမင့္က “အမ်ိဳးသားဒီမိုကေရစီအဖြဲ႔ခ်ဳပ္အေနနဲ႔ ကိုယ့္ရဲ႕ 
ေရြးေကာက္ပြဲေၾကညာစာတမ္းနဲ႔အည ီ ျပဳမူၿပီး ျပန္ျပည့္ၿမဲစြမ္းအင္ကိ ု ႏိုင္ငံေရးနဲ႔ စီးပြားေရးအရ အေရးပါတဲ ့
က႑တစ္ရပ္အေနနဲ႔ အားေပးအားေျမွာက္လုပ္ဖို႔ လိုအပ္တယ”္ ဟ ု ေျပာဆိုခဲ့သည္။ “အစိုးရအေန နဲ႔ 
‘ျပည္သူနဲ႔အတ’ူျဖစ္ခ်င္ရိုးသာမွန္ရင ္စြမ္းအင္ဖြံ႔ၿဖိဳးတိုးတက္ေရးနဲ႔ မဟာဓာတ္အားလိုင္းတိုးခ်ဲ႕မယ္ ့စီမံခ်က္ေတြနဲ႔ 



	

ပတ္သက္တဲ ့ လူထုရဲ႕စိုးရိမ္ပူပန ္ မႈေတြကိ ု ဆံုးျဖတ္ခ်က ္ မခ်မွတ္ခင္မွာ နားေထာင္ေပးဖို႔ ဆႏၵရွိေၾကာင္း 
သက္ေသျပဖို႔လိုအပ္ပါတယ္။” 

လက္ရွိစီမံခ်က္မ်ားအရ ၂၀၃၀ ခုႏွစ္အမွ ီျပန္ျပည္ၿ့မဲစြမ္းအင္မ ွစြမ္းအင ္၁၀ ရာခိုင္ႏႈန္းခန္႔သာ ထုတ္ယ ူသံုးစြဲရန ္
ရည္မွန္းျခင္းသည ္ လံုေလာက္မႈမရွိသည့္အျပင ္ ႏိုင္ငံကိ ု ရာသီဥတုဆိုင္ရာ သဘာ၀ေဘးဒဏ္မ်ား၊ 
လူမႈေရးပဋိပကၡမ်ားႏွင္ ့သဘာ၀ပတ္၀န္းက်င ္ပ်က္စီးဆံုးရႈံးမႈမ်ားဆီသို႔ ဦးတည္သြားေစလ်က္ရွိသည္။ ထို႔အျပင ္
၂၀၂၅ ခုႏွစ္အေရာက္တြင ္အနည္းဆံုးျပန္္ျပည့္ၿမဲစြမ္းအင ္၂၀ ရာခိုင္ႏႈန္းအထ ိသံုးစြဲသြားရန္ရည္မွန္း ထားသည္ ့
အာဆီယံပန္းတိုင္ႏွင့္လည္း ေသြဖယ္ဆန္႔က်င္လ်က္ရွိသည္။ လိုအပ္သည္ ့ စြမ္းအင္ပမာဏ၏ ၃၀ 
ရာခိုင္ႏႈန္းႏွင့္အထက္ကိ ု ျပန္ျပည့္ၿမဲစြမ္းအင္မ ွထုတ္ယူသံုးစြဲျခင္းသည ္ နည္းပညာအရေရာ စီးပြား ေရးအရပါ 
ျဖစ္ႏိုင္ေျခရွိေၾကာင္း ဂ်ာမဏီကဲ့သို႔ေသာ စက္မႈထြန္းကားၿပီးႏိုင္ငံမ်ားက သက္ေသျပလ်က္ရွိသည္။  

Energy Watch ၏ ဂ်ာမန္ျပန္ျပည္ၿ့မဲစြမ္းအင္ဆိုင္ရာ ပညာရွင္တစ္ဦးျဖစ္ၿပီး ဂ်ာမဏီလႊတ္ေတာ္၏ 
အစိမ္းေရာင္ပါတီအမတ္ေဟာင္းတစ္ဦးျဖစ္သ ူ Hans Josef-Fell က “ဂ်ာမဏီရဲ႕ စြမ္းအင္အေျပာင္းအလဲက 
ျပန္ျပည္ၿ့မဲစြမ္းအင္အမ်ိဳးမ်ိဳးကိ ုေပါင္းစပ္အသံုးျပဳရင္းနဲ႔ မဟာဓာတ္အားလိုင္းရဲ႕ တည္ၿငိမ္မႈကိုပါ တစ ္ ၿပိဳင္တည္း 
အားေကာင္းလာေစတယ္ဆိုတာကိ ု သက္ေသျပေနပါတယ”္ဟ ု ေျပာဆိုခဲ့သည္။ “လိုအပ္ေနတာက 
ႏိုင္ငံေရးဆႏၵနဲ႔ ေထာက္ခအံားေပးမႈပါပဲ။” 

လူထုလိုအပ္ခ်က္မ်ားကိ ု ျဖည့္ဆည္းေထာက္ပံ့ေပးသည္ ့ လွ်ပ္စစ္ျဖန္႔ျဖဴးေရး မဟာဗ်ဴဟာမ်ိဳးျဖစ္လာေစရန္အ 
တြက ္ လူထုပူးေပါင္းပါ၀င္မႈရွိရန ္ မျဖစ္မေနလိုအပ္သည္။ စြမ္းအင္စီမံကိန္းမ်ားသည္လည္း သဘာ၀ပတ္၀န္း 
က်င္အေပၚ သက္ေရာက္ထိခိုက္မႈ ေလ့လာဆန္းစစ္ခ်က္မ်ားႏွင္ ့ ဆကစ္ပ္လူထုပူးေပါင္းပါ၀င္မႈကိ ု စနစ္တက် 
အေကာင္အထည္ေဖာ္ရန္လိုအပ္သည္။ ထိုသို႔မဟုတ္ပဲ  ေရတိုကိုသာ ၾကည့္ၿပီး ကုန္က်စရိတ္ႀကီးမားသည္ ့
ဇ၀ီရုပ္ၾကြင္းေလာင္စာအသံုးျပဳ စြမ္းအင္စီမံခ်ကမ္်ား၏ ေနာက္ဆက္တြဲ ထိခိုက္ပ်က္စီးမႈမ်ားကိ ု
ျမန္မာႏိုင္ငံသူႏိုင္ငံသားမ်ားႏွင္ ့သဘာ၀ပတ္၀န္းက်င္သည ္ခါးစည္းခံၾကရမည္ျဖစ္သကဲ့သို႔ လက္ရွိအသားတင ္
ကာဗြန္စုပ္ယူသိုေလွာင္မႈကိ ု ေလ်ာ့က်သြားေစသူမ်ားအျဖစ ္ ျမန္မာႏိုင္ငံအစိုးရ၏ ပံုရိပ္သည ္ လည္း 
ထိခိုက္လာမည္ျဖစ ္သည္။  

Heinrich Böll Foundation ၏ Mirco Kreibich က “ျမန္မာႏိုင္ငံအေနနဲ႔ ကိုယ့္ရဲ႕စြမ္းအင္မ၀ူါဒနဲ႔ ပတ္သက္ၿပီး 
အားလံုးပါ၀င္မႈရွိရွိနဲ႔ ပြင့္ပြင့္လင္းလင္းခ်ျပေဆြးေႏြးဖို႔ လိုအပ္ေနပါတယ္။ ဒီေနရာမွာ အက်ိဳးသက္ဆိုငသ္ ူ
အားလံုး ပါ၀င္ဖို႔လိုအပ္သလိ ုတံခါးပိတ္အေပးအယူလုပ္တာေတြ သို႔မဟုတ ္အေပၚေအာက္အမိန္႔ဆန္တဲ ့ဆံုး 
ျဖတ္ခ်က္ခ်မွတ္မႈေတြကိ ုအဆံုးသတ္ဖို႔လိုအပ္ပါတယ”္ဟ ုေျပာဆိခုဲ့သည္။  

ဗုဒၶဟူးေန႔တြင ္က်င္းပခဲ့သည္ ့စားပြဲ၀ ိုင္းေဆြးေႏြးပြဲသည ္ ျမန္မာႏိုင္ငံ၏ စြမ္းအင္ျဖည့္ဆည္းေထာက္ပံ့မည္ ့နည္း 
လမ္းမ်ားအေပၚ ပြင့္ပြင့္လင္းလင္းေဆြးေႏြးခြင့္ရရွိေစသျဖင္ ့ ႀကိဳဆိုသင့္သည္ ့ ေျခလွမ္းတစ္ရပ္ျဖစ္သည္။ 
ထို႔အျပင ္ ျမန္မာႏိုင္ငံအစိုးရအေနျဖင္ ့ အစိမ္းေရာင္စြမ္းအင္ကိ ု ဦးစားေပး၍ ျပန္္ျပည္႔ၿမဲစြမ္းအင္က႑ 
ဖူးပြင့္လာေစရန ္ အေထာက္အကူျပဳသည္ ့ ဥပေဒမူေဘာင္ျပဳျပင္ေျပာင္းလဲေရး လုပ္ငန္းမ်ားကိ ု အားေပးအား 
ေျမွာက္ျပဳရန ္အေရးႀကီးေၾကာင္းကိုပါ မီးေမာင္းထိုးျပခဲ့သည္။   



	

EarthRights International ၏ Campaigns Coordinator ျဖစသ္ ူ Hanna Hindstrom က 
“ျမန္မာႏိုင္ငံအေနနဲ႔ ရာသီဥတုေျပာင္းလဲမႈရဲ႕ သက္ေရာက္မႈေတြကိ ု တုန္႔ျပန္ရင္ဆိုင္ရင္းနဲ႔ ကိုယ့္ျပည္သူလူထ ု
အတြက ္ ေရရွည ္ တည္တံ့ခိုင္ၿမဲတဲ ့ စြမ္းအင္ကိ ု ျဖည့္ဆည္းေထာက္ပံ့ေပးဖို႔ ေမွ်ာ္မွန္းထားတယ္ဆိုရင္ေတာ ့
ဇ၀ီရုပ္ၾကြင္းေလာင ္ စာေတြနဲ႔ ဧရာမေရအားလွ်ပ္စစ္စီမံကိန္းေတြကိ ု ေဖာ္ေဆာင္ဖို႔မေတြးေတာသင္႔ 
ေတာ႔ဘူးဆိုတာ ရိုးရွင္းတဲ ့ အမွန္တရား တစ္ခုပါပဲ” ဟ ု ေျပာဆိုခဲ့သည္။ “ျပန္္ျပည္႔ၿမဲစြမ္းအင္ဆိုင္ရာ 
နည္းလမ္းေတြက ျမန္မာ ႏိုင္ငံအတြက ္ ျဖစ္ႏိုင္ေခ်ရွိရံုသက္သက္မဟုတ္ေတာ့ပဲ ေဖာ္ေဆာင္ဖို႔အတြက ္
ေနာက္ေတာင္က်ေနၿပီဆိုတဲ ့ ရွင္းလင္းျပတ္သား တဲ ့ အမွာစကားကိ ု ဒီတစ္ပတ္ထဲမွာပဲ နားနဲ႔ဆတ္ဆတ ္
ၾကားခဲ့ရပါၿပီ။” 

 


